CMED 1280 方劑學

Chinese Medicinal Formulae

(4,*,*)

介紹方劑的分類、組方原則和各自運用範圍、常用方劑的組成、 功用、主治及臨床加減運用,指導學生掌握一百五十首左右臨床 常用的方劑。

This course introduces the classification, drug-compatibility principles and application of Chinese medical formulae, as well as the composition, action, indication of commonly-used formulae and their modification in clinical practice. The students should have a good grasp of about 150 commonly-used formulae.

CMED 1290 醫古文 (6,*,*) Classic Chinese Medicine Literature

介紹古代醫藥文選和基礎知識,使學生在中學文言文知識的基礎 上,具備閱讀中醫藥古籍的能力,為進一步學習古典醫著及畢業 後鑽研古代醫籍打下基礎。

This course introduces fundamental knowledge of ancient Chinese medical prose and some selected works. It will allow the students to acquire the reading comprehension of ancient Chinese medical prose, which will contribute to the further study and researches in this area.

CMED 1300 西醫診斷程序 (2,*,*) Diagnostic Procedures in Western Medical Science

通過介紹西醫診斷學基礎知識,旨在使學員對西醫的診斷方法、 步驟和正常檢查(包括生化和照影檢查)有概括性了解,以熟悉 西醫診斷的技巧,應用於日常中醫門診。

This course introduces the fundamental knowledge of diagnostics in Western medical science, and allows the students to have a global understanding of diagnostic methods, procedures and routine examination (including biochemical and photographic examination) in Western medical science, so that the students can assimilate the essence of Western medicine, and apply it to clinical practice.

CMED 1310 藥理學導論 (2,*,*) Introduction to Pharmacology

通過介紹西藥作用的基礎知識,使同學熟悉藥物對人體的影響、 藥物的代謝和分佈等過程,並對藥物毒理學有概略性了解。

This course provides students with a fundamental knowledge of pharmacology of Western medicine. It will allow the students to be familiar with the drug efficacy, drug distribution and absorption in human body, and have a general knowledge of drug toxicology.

CMED 1320 心理學導論 (2,*,*) Principles of Psychology

介紹心理學的基本概念及基礎知識,使學員懂得應用這些知識於 日常工作中,增進其對病人的內在心理與外在行為的了解。

This course introduces the basic concept and knowledge of psychology. It aims at promoting the students' awareness of the importance of psychology in their daily work, and their understanding of the psychology and behaviour of patients.

CMED 1330 醫事法規與中醫藥管理 (3,*,*) Medical Regulations and Chinese Medicine Management

本課程介紹中醫藥管理的性質、特點、任務及其學科體系,使學員了解中醫藥管理的歷史發展與現代管理科學的基本原理、管理職能、管理方法和技術;熟悉內地和香港的醫藥法規和中醫藥行政管理、人才管理、財務物質及設備管理,特別是中醫醫療、中醫教育、中醫藥科研及中藥藥事管理的主要內容。

This course introduces the nature, characteristics and mission of CM management and the framework of the discipline. Students will learn about the historical development of CM management and the fundamental principles, tasks, methods and skills of modern management. The course will also cover medical regulations of both Hong Kong and the mainland, as well as the administration and management of human resources, finance, logistics and facilities of CM enterprises. Areas such as CM clinical services, education, research and pharmaceutical management will be emphasized.

CMED 1440 中醫哲學導論

Introduction to Chinese Medicine Philosophy

(2,2,0) (P)

中醫藥學是根植於中國傳統文化之中並在中國傳統文化,尤其是傳統哲學思想影響下逐步形成、不斷發展的醫學科學。中國傳統哲學與中醫學之間有密切的淵源關係,對中國傳統文化及其哲學思想的學習,可以幫助認識中醫學的方法論,進而深入理解和掌握中醫學的理論體系及其臨床運用的原則與具體方法。通過對中國傳統文化,尤其是春秋、秦、漢文化中一些重要哲學思想的講解,使學生初步了解中國哲學形成、發展的歷史;同時初步掌握建立在中國哲學基礎上的中醫藥學的方法論;最終能加強並鞏固學生自覺運用中醫藥學中特有的思維方式的能力,為日後深入學習和研究中醫藥學奠定基礎。

本課程以啟發性、實用性為原則,客觀地闡述中醫學所涉及的哲學範疇、哲學觀念和思維方式;從哲學角度探討中醫學一般理論問題、中醫學與中國哲學的關係,以及探討中醫學的哲學內涵與思維方法等,為中醫理論研究與臨床運用,以及中醫學的發展等提供哲學指導。

CMED 1760 電腦應用 (8.5,*,*)

Computer Application

通過本課程的學習,使學生掌握電腦軟硬件基本知識,熟悉電腦常用操作系統如「視窗」以及常用文字和表格處理軟件,並具有應用電腦的能力,了解電腦在醫學上的應用。

This course provides students with a basic knowledge of computer hardwares and softwares. Common softwares such as Windows, word processing, spreadsheets will be introduced. The course aims at nurturing students with basic skills to manipulate the computer as well as its application in medical science.

CMED 2005 臨床中藥學 (6,6,0) (P) Clinical Chinese Materia Medica

介紹中藥的基本理論,要求學生掌握大約三百種中藥的性味、歸經、功能、主治、毒性及用藥禁忌,熟悉特殊中藥的主要炮製方法、用量、用法,了解常用中藥的產地和鑑別。

The semester-long course aims to offer basic theories to students learning Chinese medicine, including nature and flavor, orientation of medicinal actions, functions and application. This course provides basic knowledge on how Chinese medicine properties can be applied, and allows students to grasp commonly used Chinese medicines in clinical practice and scientific research.

CMED 2006 中藥學 (4,4,0) (P) Chinese Materia Medica

介紹中藥的基本理論,要求學生掌握大約三百種中藥的性味、歸經、功能、主治、毒性及用藥禁忌,熟悉特殊中藥的主要炮製方法、用量、用法,了解常用中藥的產地和鑑別。

The semester-long course aims to offer basic theories to students learning Chinese medicine, including collection, processing, combination, prohibition, dosages, nature and flavor, orientation of medicinal actions, functions and application. It provides basic knowledge on how Chinese medicine properties can be applied, and allows students to grasp commonly used Chinese medicines in clinical practice and scientific research.

CMED 2007 臨床中藥學實驗 (1,0,3) Clinical Chinese Materia Medica— Laboratory

兼修科目: CMED 2005 臨床中藥學或 CMED 2006 中藥學本科讓學生學習中藥實物,觀摩中藥生藥的形態。在中藥房及藥圃參觀學習以及上山採藥亦屬重要內容。

Co-requisite: CMED 2005 Clinical Chinese Materia Medica or CMED 2006 Chinese Materia Medica

This course aims to provide students with knowledge in the areas of nature and flavor, orientation of medicinal actions, functions and application. Students shall learn about the appearances of unprocessed medicine and processed medicine, familiarize themselves with the Chinese common names, Latin names of the medicines and their formulas, and gain in-depth knowledge about the nature of the Chinese medicines through actual practice.

CMED 2015 針灸學基礎 (3,3,0) (P) Acupuncture—Basic Theories

This course provides students with the basic knowledge of acupuncture theories. Upon completion of this course, students